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Z důvodu konání půlmaratonu budou probíhat 23. 4. 2016 od 11:00 do 14:00 hodin 
uzavírky na trase Plzeň-Bory – Litice – Šlovice – Dobřany – Lhota – Valcha. 

Využijte proto parkoviště před Západočeskou univerzitou na Borech, odkud pro 
Vás bude zajištěna kyvadlová doprava k areálu Škodaland. 

Dojde také k omezení spojů MHD linky č. 21 a 26. Děkujeme za pochopení.

www.facebook.com/pulmaraton.plzenskeho.kraje 
http://pulmaraton.plzensky-kraj.cz

23. dubna 2016

2. ročník

Přijďte fandit a užít si 

doprovodný program!

Doprovodné aktivity:  

horolezecká stěna, slack line, bungee running, 

aerotrim, klub netradičních sportů, koloběžky, 

vystoupení kapely Semtex ...
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Úvodník hejtmana
Vážení a  milí 
občané Plzeň-
ského kraje,
tak nám začalo 
jaro smutnými 
událostmi. Te- 
roristické útoky 
v  Bruselu jsou 
pokračováním 
stupňující se 
agrese tzv. Is-
lámského státu. 

Evropa žije 71 let bez válek a v pomy-
slném klidu. Ukazuje se, že tato idylka 
končí. Lidstvo je nepoučitelné. Celá sta-
letí provází dějiny lidstva války a násilí 
a po relativně klidném období bez vá- 
lek čelí Evropa jinému nebezpečí – te-
rorismu. 

Terorismus má hluboké kořeny a nyní 
čelíme terorismu na nejvyšší úrovni. Pří-

čin je více. Zřejmě hlavní příčinou jsou 
necitlivé zásahy USA a  jejich spojenců 
v  arabském světě. Svržení totalitních 
a  zločinných režimů v  Iráku či Libyi, 
válka v  Afghánistánu či Sýrii bez po-
třebné stabilizace území změnila arab-
ské jaro v arabské peklo. 

Evropa čelí masivní invazi běženců, 
a  to nejen z  arabského světa. Ukazuje 
se, jak je Evropa na tento problém ne-
připravena. Na jedné straně ohromný 
humanismus, na straně druhé narůsta-
jící xenofobie a  rasová nesnášenlivost. 
Názory jednotlivých států i  sociálních 
skupin se často liší a  pragmatismus se 
střetává s  naivitou. Pokud evropští lídři 
(především pak Německa a  Francie) 
nepochopí nebezpečí, které Evropě 
hrozí, čekají Evropu velké problémy. 

Ke cti České republice, její vlády 
či parlamentu slouží, že se chová racio- 

nálně a  v  rámci Evropy zaujímá ro-
zumná stanoviska. V České republice 
běženci zatím skoro nejsou, stejně tak 
v  Plzeňském kraji. Česká republika  
vloni zaznamenala druhý nejrychlejší  
růst ekonomiky a v rámci Evropy má po 
Německu druhou nejnižší nezaměst-
nanost. Roste životní úroveň a  náš 
kraj v  životní úrovni patří k  nejlep-
ším. Co ohrožuje naše jistoty, je tero-
rismus. Přejme si, aby se s ním Evropa 
vyrovnala. Aby s  ním uměla bojovat 
a čelit mu.

Vážení spoluobčané, z hlediska roční-
ho období nás čekají nejkrásnější týdny 
a  měsíce roku. Přeji vám, abyste si je 
užili v pohodě a se svými blízkými byli 
šťastní.

Václav Šlajs
hejtman Plzeňského kraje

Hejtman vyjádřil uznání 
bojovníkům za svobodu

Návrh na ocenění bojovníků vzešel od Českého svazu bojovníků za svobodu. 
Všichni ocenění byli vězněni za svůj původ nebo přesvědčení v koncentračních 
táborech. Ocenění převzali: MUDr. Ljuba Jůzlová (ročník 1921), Hanuš Salz (roč-
ník 1922), Viktor Veverka (ročník 1923), Marta Charvátová (ročník 1926), Miluše 
Kepková (ročník 1927), Ludovít Leb (ročník 1937), Eva Lišková (ročník 1929), Eva 
Švecová (ročník 1938), Jaroslav Vlk (ročník 1938), Eva Štixová (ročník 1941), Ka-
rel Fatr (ročník 1944), Jaroslav Peteřík (ročník 1925). 

Dvanáct bojovníků za svoboDu ocenil v březnu hejtman václav 
Šlajs přeDáním pamětní meDaile a finančního Daru ve výŠi 10 tisíc 
korun. uznání se oceněným Dostalo za jejich útrapy v Době  
nacistického režimu. 

Výstava psů 
ve Staňkově
Již 4. ročNík krAJSké VýStA-
Vy PSů Se uSkutečNí V  Ne-
děli 8. kVětNA od 9:00 ho-
diN NA letišti Ve StAňkoVě. 
Akci Pořádá BoxerkluB čr 
ÚzemNí PoBočkA StAňkoV. 

K vidění budou nejrůznější rasy psů 
a výstava je spojena také s krajskou 
Klubovou výstavou Klubu chova-
telů teriérů. Záštitu nad výstavou 
převzal hejtman Václav Šlajs, akci 
podpořil Plzeňský kraj.Mezi oceněnými byla také Eva Štixová. Ceny bojovníkům předával 

hejtman Václav Šlajs (ČSSD) a náměstkyně Zdeňka Lišková (KSČM).
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VELKÝ ÚSPĚCH KRAJE v caNNeS
Plzeňský kraj získal v rámci veletrhu 

investičních příležitostí
ve francouzském letovisku Cannes

od anglického časopisu Foreign Direct investment Magazine

2. místo
za rozvoj podnikání a podporu investic

mezi evropskými regiony do 1,5 milionu obyvatel

velké regiony
nad 4 mil. obyv.   
                                
1. skotsko                          
2.   severní  

porýní-vestfálsko
3. lombardie                      
4. katalánsko                     
5. andalusie                        

střední regiony
1,5 – 4 mil. obyv.   
                                
1.  kodaň  

a okolí                                           
2.toskánsko    
3. severní irsko                                         
4. malopolska                                            
5. brabant                                                   

malé regiony                               
do 1,5 mil. obyv.     

1. eindhoven                                          
2.  Plzeňský  

kraj  
3. amsterodam                                        
4. bristol a bath                                           
5. curych a okolí                                                 

cannes hotel 
majestic barrière 

15. březen 2016
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malé regiony                               
do 1,5 mil. obyv.     

1. eindhoven                                          
2.  Plzeňský  

kraj  
3. amsterodam                                        
4. bristol a bath                                           
5. curych a okolí                                                 



Gymnazistou roku je 
Petr hladík

Vědomostní kvíz, který vytvořil tým 
Krajského centra vzdělávání a Jazyko-
vé školy s právem státní zkoušky, pro-
věřil znalosti studentů 120 otázkami 
z oblasti přírodních a společenských 
věd i  všeobecného přehledu. Hejt-
man Václav Šlajs společně se svým 
náměstkem Jiřím Stručkem předali 
pěti nejúspěšnějším řešitelům kvízu 
poukázky v hodnotě 10 000 – 3 000 ko- 
run na libovolný výběr elektroniky.

Úspěšní řešitelé kvízu 
Gymnazista roku 2016

1. Petr hladík
 (Masarykovo gymnázium, Plzeň)

2. Vojtěch Boháč 
(Gymnázium, Blovice)

3. Vojtěch Nováček 
(Gymnázium, Plzeň)

4. klára machová 
(Gymnázium J. Š. Baara, Domažlice)

5. Adam Babuljak 
(Gymnázium, Rokycany)

SoutěžNí kláNí mezi  
26 StudeNty GymNázií Se 
V BřezNu uSkutečNilo NA 
krAJSkém ÚřAdě PlzeňSké- 
ho krAJe. SVé zNAloSti Po-
měřili StudeNti GymNázií 
zřizoVANých PlzeňSkým 
krAJem A JedNoho Soukro- 
mého GymNáziA Ve Vědo-
moStNím kVízu, který Vy-
hláSil heJtmAN PlzeňSké-
ho krAJe VáclAV šlAJS.

Úspěšný student Masarykova 
gymnázia v Plzni Petr Hladík.

www.plzensky-kraj.cz6

zlatý erb 2016 a Junior erb 2016 zná vítěze
ceny vítězům 13. ročníku krajského kola soutěže zlatý erb 2016 o nejlepší webové 
stránky a elektronické služby měst a obcí byly předány na slavnostním ceremoniálu 
na krajském úřadě Plzeňského kraje za účasti hejtmana Václava šlajse. 

Do Zlatého erbu 2016 se přihlásilo 9 měst, 18 obcí a 18 elektronických služeb. Ví-
tězové Junior erbu 2016 byli vybíráni z 11 přihlášených projektů, vítězové Ceny 
hejtmana Plzeňského kraje 2016 o Nejlepší webovou stránku příspěvkové organi-
zace z 10 projektů.

Medailisty zimní 
olympiády přijal hejtman

Společně s hejtmanem se setkání s mladými sportovními nadějemi zúčastnili také 
náměstek hejtmana Jiří Struček a radní Jaroslav Šobr. Výprava Plzeňského kraje zís-
kala celkem 14 medailí – 6 zlatých, 6 stříbrných a 2 bronzové; medaile štafetové jsou 
započítány jako jedna výsledná medaile. V celkovém součtu medailí získali sportovci 
Plzeňského kraje 6. místo, v bodovaném hodnocení pak celkově 9. místo mezi kraji. 
Právě letošní výsledek je nejlepším umístěním kraje na zimních olympiádách.   

úspěŠní sportovci z řaD stuDentů, kteří získali meDaili na 
hrách vii. zimní olympiáDy Dětí a mláDeže, se setkali s hejtmanem 
václavem Šlajsem. ten jim jako poDěkování přeDal poukázky 
na oDběr sportovního oblečení a Děkovný list za vynikající 
reprezentaci kraje. zimní olympijské hry Dětí a mláDeže letos 
hostil ústecký kraj.

Společné foto úspěšných medailistů s hejtmanem Václavem Šlajsem (ČSSD)
a náměstkem Jiřím Stručkem (ČSSD).

VýSledky krAJSkého kolA zlAtý erB 2016 
(Podle kAteGorií):

ceNA VeřeJNoSti Obec Slatina - www.obec-slatina.eu
NeJlePší elektroNická SlužBA 1.  místo: Starý Plzenec - Hlášení závad
NeJlePší weBoVá StráNkA oBce 1. místo: Horní Bělá - www.hornibela.cz
NeJlePší weBoVá StráNkA měStA 1. místo: Blovice - www.blovice-mesto.cz 
VýSledky krAJSkého kolA JuNior erB 2016 1. místo: Jakub Štěpánek, 
Gymnázium Mikulášské náměstí, Plzeň - www.mikulassko.cz
ceNA heJtmANA PlzeňSkého krAJe 2016 – NeJlePší weBoVá 
StráNkA PříSPěVkoVé orGANizAce 1. místo: Gymnázium, Sušice 
- www.gymsusice.cz



zdroj: ČSÚ

ČR, kraje

Počet osobních 
automobilů na 
1000 obyvatel 

(včetně 
dodávkových) 

Graf

Hl. m. Praha 578 578

Plzeňský 505 505

Jihočeský 492 492

Středočeský 481 481

Královéhradecký 464 464

Vysočina 454 454

Pardubický 449 449

Liberecký 445 445

Karlovarský 444 444

Ústecký 431 431

Jihomoravský 431 431

Zlínský 410 410

Olomoucký 399 399

Moravskoslezský 390 390
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Festival regionálních potravin
V Pátek 29. duBNA 2016 od 11 do 17 hodiN PřiPrAVilo heJtmAN-
StVí Pro VšechNy miloVNíky doBrého JídlA A PředeVším lo-
kálNích Produktů už 6. ročNík FeStiVAlu reGioNálNích Po-
trAViN PlzeňSkého krAJe. 

Festival se uskuteční na nádvoří pivovaru Plzeňský Prazdroj a nabízet se zde budou 
potraviny z plzeňského regionu - tedy od místních výrobců a pěstitelů. Role mode-
rátorů a šéfkuchařů se tentokrát ujmou Kluci v akci - Filip Sajler a Ondřej Slanina.
Také letos je součástí festivalu vyhlášení vítězů soutěže Regionální potravina. Tu 
pořádá Ministerstvo zemědělství ČR a Státní zemědělský a intervenční fond a v Pl-
zeňském kraji je její organizací pověřena Krajská agrární komora Plzeň, Místní 
akční skupina Pošumaví, z.s., a Úhlava, o.p.s., za podpory Plzeňského kraje, finanč-
ně akci podporuje také společnost NET4GAS.
Více na www.plzensky-kraj.cz a FB Plzeňského kraje.

Univerzita 
zve na Běh 
s rektorem
Máte sportovního ducha? Chcete si 
vyzkoušet, zda předběhnete rekto-
ra univerzity? Máte chuť si vyvětrat 
hlavu a poslechnout dobrou muzi-
ku? To vše na vás čeká ve středu 
27. dubna v kampusu Západočes-
ké univerzity v Plzni při Běhu s rek-
torem, který se koná v rámci oslav 
25. výročí založení ZČU. Štafetový 
závod dvoučlenných týmů v délce 
1,5 km odstartuje v 16:30, předtím 
si všichni mohou zkusit zaběhnout 
zahřívací kolo v délce 400 me- 
trů. Prvních sto přihlášených týmů 
obdrží po doběhnutí pivo zdarma. 
Hudební kulisu obstará festival stu-
dentských kapel Kapeláž. Hlaste 
se na kts.zcu.cz!

7redakce@plzensky-kraj.cz

v plzeňském kraji bylo 
v roce 2015 vytvořeno 

15 tisíc pracovních míst
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rozhovor s ředitelkou Gymnázia J. š. Baara domažlice 

JANou šteNGloVou
V roce 2021 Bude GymNáziu J. š. BAArA domAžlice 150 let. zA tu doBu Se tu 
VyStřídAly StoVky A StoVky tVáří zA i Před kAtedrou. „JSou to ti zdáNli-
Vě BezeJmeNNí i  zcelA VýJimečNí lidé, kteří NAše GymNázium PoVýšili NA 
chodSkou uNiVerzitu. školu, která PředStAVoVAlA A PředStAVuJe Velice 
SolidNí StArtoVNí dráhu Pro Příští AkAdemiky, Vědce, umělce i  ProStě 
VzdělANé A iNteliGeNtNí JediNce,“ říká ředitelkA GymNáziA. 

Na rozhodování žáka při volbě povolá-
ní mají pořád zásadní vliv rodiče. Pa-
matujete i na ně?
Rodiče jsou pro nás velice důležitými 
partnery. Rodiče uchazečů o  studium 
nepochybně významně ovlivňují výběr 
školy svých dětí, rodiče již našich žáků se 
většinou zajímají o to, jak vzdělávání pro-
bíhá. S  rodičovskou veřejností je proto 
nezbytné komunikovat. Nejefektivnějším 
komunikačním nástrojem jsou webové 
stránky školy, které slouží jako zdroj vše-
stranných informací o škole jako takové, 
ale zejména jako zpravodaj o aktuálním 
dění. S tím, jak reálně probíhá výuka, se 
může veřejnost seznámit v  rámci Dne 
otevřených dveří GJŠB, aktivně se může 
účastnit takových školou organizova-
ných akcí, jako je tradiční turistický po-
chod Lenochod nebo tematické projekty  
(1. světová válka, J. Š. Baar).

Jaké je uplatnění vašich absolventů?
Vzhledem k tomu, že jsme gymnázium, 
prakticky všichni (více než 90 %) naši 
absolventi pokračují ve studiu na vy-
sokých školách, důležité je však jednak 
to, že se dostávají na prestižní školy, 
a jednak to, že studium dokončí (sna-
žíme se monitorovat jejich úspěšnost 
alespoň po prvním roce vysokoškolské-
ho studia). 

Spolupracujete také se sociálními part-
nery a institucemi?
Kromě partnerství s univerzitami je 
pro nás velice významná spolupráce 
se zahraničními školami: s  chamskou 
Gerhardinger Realschule, se Siemens 
gymnáziem v  Regensburgu. Atrak-
tivní výměnné pobyty organizujeme 
s francouzskou školou v Saint Arnoult. 
Dlouhou tradici mají v rámci projektu 

Comenius, respektive ERASMUS+ spo-
lečné aktivity s belgickou a španělskou 
školou. Z  lokálních partnerů má pro 
nás zásadní význam spolupráce s měs-
tem Domažlice (včetně Městského kul-
turního střediska a Knihovny B. Něm-
cové) nebo úřadem práce.  

Jaké plány a cíle si kladete do budouc-
na?
Hlavním cílem je pro nás to, co zdán-
livě vypadá jako samozřejmé – zod-
povědně a  úspěšně plnit naše zadání, 
tedy poskytovat našim žákům takové 
vzdělání, které je připraví na profesní 
dráhu, jež je v budoucnu uživí, a které 
je vybaví pro plnohodnotný občanský 
a osobní život. V tomto ohledu je tra-
dice „chodské univerzity“ opravdu za-
vazující. 

Běh 
Chotěšovem

Běh se koná v okolí kláštera Chotěšov. 
Jsou připraveny krátké trasy do 800 m pro 
žákovské kategorie a pro dospělé krosový 
závod v běhu na 5,65 km. Zápisy závod-
níků budou od 8:15 hodin v areálu atletic-
kého stadionu při ZŠ Chotěšov. Žákovské 
kategorie startují v 9:30 hodin. Start hlav-
ního závodu je v 11 hodin. Pro všechny je 
připraven zajímavý doprovodný program. 
Více informací najdete na:
www.ospvchotesov.webnode.cz  
www.behej.com

oDbor sportu pro vŠechny 
(ospv) chotěŠov zve v sobotu 
30. Dubna na 4. ročník běhu cho-
těŠovem, který se koná poD 
záŠtitou náměstka hejtmana 
plzeňského kraje pro oblast 
Školství, sportu, cestovního 
ruchu jiřího stručka.

výstava 
jaro 
v alpinu
Jednou z tradičních 
akcí počínajících květ-
nových dní jsou vý-
stavy skalniček, květin 
a okrasných dřevin, 
které pořádá Alpinum 
klub Plzeň na zahradě 
Gymnázia na Mikuláš-
ském náměstí. Letos 
se výstava spojená 
i s tradičním prodejem 
uskuteční od 4. do  
13. května v době od 
9 do 19 hodin. V so-
botu 14. května bude 
otevřen již jen prodej od 
9 do 12 hodin. vstup 
do prodeje bude tento 
den zdarma.
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Běh 
Chotěšovem

 Prestižní celorepublikovou gastrono-
mickou soutěž AHOL CUP 2016 s me-
zinárodní účastí ovládli žáci Roman 
Moulis, David Starck, Filip Zimanzl 
a Jiří Vodrážka z Hotelové školy Plzeň, 
kteří získali zlaté medaile. Soutěžilo se 
v  šesti disciplínách (krájení zeleniny, 
pouring test, určování druhů mas, jazy-
kové dovednosti, určování sklenic, ná-
pojů a týmový kuchařský úkol).

 Na Mistrovství České republiky Ko-
runa kreativity, což je soutěž určená pro 
studenty z oborů kadeřník, kosmetička 
a vizážista, získala 1. místo v disciplíně 
Dámský společenský účes ve stylu Lady 
Gaga Václava Toušová ze SOŠ a  SOU 
Sušice. Zároveň byla vyhlášena absolut-
ním laureátem této soutěže, tudíž soutě-
žícím s nejlepším výsledným hodnoce-

ním ze všech kadeřnických soutěžních 
disciplín. Ve stejné disciplíně zabodoval  
i  Patryk Borycki z  Integrované střed- 
ní školy živnostenské v Plzni, který se 
umístil na 2. místě a získal titul vice-
mistra ČR. V kategorii Body Art obsadila 
žákyně Michaela Jehlíková z  téže školy  
3. místo.

 22. ročník soutěže mladých kuchař-
ských a cukrářských odborníků Gastro 
Junior Brno – Bidvest Cup 2015/2016, 
tzv. mezinárodní mistrovství České re-
publiky, byl úspěšný pro Petra Rataje 
z  Hotelové školy v  Plzni, který získal 
umístění ve zlatém pásmu a  2. příčku 
na stupni vítězů. Také Renata Hanzlí-
ková (obor cukrář) a  Tereza Kozáková 
(obor gastronomie) ze Střední školy ze-
mědělské a potravinářské Klatovy v této 
soutěži obsadily ve svém oboru shodně 
stříbrné pásmo a  pro školu tak získaly 
cenné body v  hodnocení úspěšnosti 
středních škol ČR.

 3. ročník mezinárodní soutěže ka-
deřnic a kosmetiček Zlaté zrcadlo 2016 
byl tentokrát na téma „příroda a  lesní 
víly“.  Mezi kadeřnicemi byly úspěšné 
žákyně SOU Domažlice - Ivana Han-
keová získala Cenu kreativity za účes 
s názvem Vodopád a Michaela Hánová 

Cenu diváků za účes Růže. Také kosme-
tička Barbora Dolejší z  téže školy byla 
ohodnocena Cenou diváků za soutěžní 
práci Květinová víla.

 Putovní pohár za 1. místo v soutěži 
odborných škol se zaměřením na spo-
lečné stravování s  mezinárodní účastí 
získali žáci Nikola Uherová a  Jaroslav 
Zoubek ze SOŠ a SOU Sušice, kteří při-
pravili slavnostní stůl na téma Veliko-
noce.

 Na 11. ročníku odborné soutěže žáků 
gastronomických učebních oborů s ná-
zvem „Hrnečku vař“ získaly 2. místo 
Nikola Kotyzová a  Tereza Boudová ze 
Střední školy Rokycany, když připravily 
druhé nejlepší „párty pohoštění“.

 Jednu z disciplín 8. ročníku soutěže 
"Ne"tradiční karafiát vyhrála Kristýna 
Ježková z Odborné školy výroby a slu-
žeb Plzeň, která zhotovila nejlepší vypi-
chovaný věnec na téma „bílá zima“.

 Na 24. finále mezinárodní dějepis-
né soutěže gymnázií ČR a  SR zabodo-
vali Andrea Roubová, Hana Šebestová 
a  Vojtěch Hlavatý z  Gymnázia Sušice 
a v silné konkurenci získali úžasné třetí 
místo.

V soutěžích uspěli kuchaři i kadeřnice

u příležitosti Dne učitelů ocenil hejtman peDagogy
hejtman václav Šlajs společně se svým náměstkem jiřím stručkem přeDali Dvacítce peDagogů 
z celého plzeňského kraje Děkovný list a pamětní meDaili spolu s Drobnými Dárky jako poDě-
kování za jejich DosavaDní práci. 

„Práce pedagogů je velice náročná, ne-
sou na svých bedrech výchovu budoucí 
generace. A to je velice složitá a zodpo-
vědná činnost, která je ale ve společnosti 
nedoceněná. Proto se snažíme alespoň 
touto formou náročnou práci pedagogů 
ocenit,“ uvedl Václav Šlajs.

Součástí slavnostního setkání byla 
také módní přehlídka žákyň Integro-
vané střední školy živnostenské, Pl-
zeň a hudební vystoupení budoucí 
studentky Konzervatoře, Plzeň Vandy 
Šabakové, která představila sólovou 
harfu. Unikátním zpestřením bylo vy-
stoupení rakouského violoncellisty 
světového významu Othmara Mülle-
ra, který hraje na unikátní violoncello 
z roku 1573. Tento nástroj je jediným 
hrajícím na světě svého druhu a má 
nevyčíslitelnou cenu. Jedním z oceněných byl také Josef Kadlec ze Základní umělecké školy v Tachově. 
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Tato služba tak doplní kamenná prodej-
ní místa v Plzni a síť bankomatů České 
spořitelny. Novinkou bude tato služba 
především pro cestující v oblasti Blovic-
ka, Přešticka, Nýřanska a Plzně-severu.  
Na Rokycansku tato služba funguje 
u všech autobusových dopravců zapo-
jených do IDP již od roku 2013. 
ve vozidlech bude možné:
►  dobít elektronickou peněženku – 
cestující si může ve vozidle do elektro-
nické peněženky dobít hotovost od 10 Kč 
do 3 500 Kč, přičemž konečný zůstatek 
na elektronické peněžence nesmí pře-
sáhnout částku 3 500 Kč. 
►  prodloužit předplatné (časový kupón) 
– tato služba se bude lišit od služeb na-
bízených v kamenných prodejnách nebo 
na bankomatech. Ve vozidlech bude totiž 

možné si pouze prodloužit 1 – 123denní 
nebo zvýhodněný kupón, který je již na 
Plzeňské kartě nahrán. Ve vozidle tedy 
nepůjde prodloužit 365denní (roční), 
183denní (půlroční) nebo desetiměsíční 
kupón nebo nahrát kupón zcela nový. 
Nebude možné změnit ani zóny, nárok 
na slevu nebo typ kupónu. 

Cestující by také měli zvážit, kdy o pro-
dloužení kupónu či dobití elektronické 
peněženky požádají. V případě zpož-
dění vozidla nebo velkého počtu odba-
vovaných cestujících v zastávce může 
řidič tuto službu odmítnout. 

Všechna vozidla nabízející tuto službu 
budou označena samolepkou a kromě 
dobíjení Plzeňské karty bude možné se 
ve vozidlech odbavit na předplatné jízdné 
nebo zaplatit za jízdné z elektronické peně-
ženky Plzeňské karty. Žáci a studenti musí 
při prodlužování kupónu ve vozidle před-
ložit platný žákovský průkaz, držitelé prů- 
kazů ZTP nebo ZTP/P pak tento průkaz.

Dopravci si budou za prodloužení ča-
sového kupónu ve vozidle účtovat mani-
pulační poplatek ve výši 10 Kč za každý 
prodloužený kupón.

www.plzensky-kraj.cz

Dobíjení plzeňské karty v příměstských autobusech
oD 1. Dubna 2016 se výrazně rozŠíří počet linkových autobusů, přeDevŠím u Dopravce čsaD au-
tobusy plzeň a.s., kDe buDe možné Dobíjet plzeňskou kartu. 

440 kilometrů vodorovného značení silnic

„Stroj jsme pořídili za 4,5 milionů ko-
run z  vlastních investičních prostřed-
ků. Zařízení umí klasické bílé čáry, ale 
i plastické značení, které motoristé znají 
z rychlostních komunikací. V letošním 
roce ale chceme od stroje co největší ki-
lometrický výkon, proto jej budeme vy-
užívat pouze na nástřik bílou barvou,“ 
říká Pavel Panuška, ředitel SÚSPK.

„Dle odborníků vodorovné doprav-
ní značení výrazně zvyšuje bezpečnost 
silniční dopravy,“ uvádí dále Pavel Pa-
nuška. Každý motorista jistě vnímá, že 
vodící bílé značení okrajů vozovek je 
velkým pomocníkem řidičů nejen při 
snížené viditelnosti a  při zhoršených 
povětrnostních podmínkách. 

V letošním roce byly do plánu obno-
vy značení vybrány silnice, dle staveb-
ně-technického stavu a  zatížení pro-
vozem, tedy především silnice druhé 
třídy.

„Dosud se značení silnic v Plzeňském 
kraji realizovalo pouze dodavatelsky, 
v  letošním roce po nákupu vlastního 
stroje razantně snížíme dodavatelský 
podíl značení, a pokud se nám podaří 
ušetřit prostředky na nákup druhého 
stroje, budeme od příštího roku zcela 
soběstační,“ uzavírá ředitel SÚSPK Pa-
vel Panuška. 

celkem 440 km VodoroVNého doPrAVNího zNAčeNí SilNic. to Je ročNí VýkoN NoVého Stro-
Je, který V letošNím roce NASAdí NA zNAčeNí krAJSkých komuNikAcí SPráVA A ÚdržBA SilNic 
PlzeňSkého krAJe (SÚSPk). 

 

 

 

 

 

 

 

V Plzni dne 28.3.2015                          Bc. Pavel Panuška 
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Plzeňský i Karlovarský kraj provoz po-
hotovosti podpořily každý částkou 1,2 mi-
lionu korun určenou na jeden rok fun-
gování pohotovosti. Město Mariánské 
Lázně, které v nemocnici vlastní 14pro-
centní podíl, přispívá 2 miliony korun. 

Finanční prostředky Karlovarského kra-
je jsou určeny na všeobecnou lékařskou 
pohotovost, peníze Plzeňského kraje po-
tom na provoz chirurgické pohotovosti. 
„Na fungování chirurgické pohotovosti je 
zapotřebí větší komplement služeb – la-
boratoř, sono a rentgen. Jsme proto rádi, 
že se nám povedlo v mariánskolázeňské 
nemocnici přispět k tomu, aby tu chirurgic-
ká pohotovost fungovala,“ ocenila radní 
Plzeňského kraje pro zdravotnictví Milena 
Stárková s tím, že chirurgická pohotovost 
bude sloužit i občanům Tachovska. 

lékařská pohotovost pro občany tachovska
v nemocnici mariánské lázně funguje oD března lékařská pohotovost, která buDe sloužit i ob-
čanům tachovska. na její provoz přispívá plzeňský a karlovarský kraj i město mariánské lázně. 

Náměstek hejtmana Karlovarského kraje Jakub Pánik a radní Plzeňského kraje 
Milena Stárková při prohlídce pohotovosti v Nemocnici Mariánské Lázně.

Bez peněz z krajského rozpočtu nemohou naše nemocnice fungovat,
říká radní pro zdravotnictví milena Stárková (čSSd)

Ve světle per-
sonálních pro-
blémů v  celém 
českém zdra-
votnictví hrozí 
omezení zdra-
votní péče. Jaká 
je situace v  ne-
mocnicích Pl-
zeňského kraje?
S a m o z ř e j m ě 
i  v  našich ne-
mocnicích zaží-

váme období, kdy se ředitelé každodenně 
musejí prát s personálními problémy. Ale 
to patří k jejich práci a v následujících le-
tech, troufám si tvrdit, nebude situace pří-
znivější. České zdravotnictví je ve srovnání 
s vyspělými zeměmi velmi výkonné, ale je 
nedostatečně zafinancované a má nepřívě-
tivé vzdělávání lékařů. K tomu přistupují 
lepší pobídky ze zahraničí a  výsledkem 
je nedostatek zdravotnického personálu 
v českých nemocnicích. V krajských zaří-
zeních chybějí lékaři především na interně 
a ve všech nemocnicích chybějí sestřičky.

Omezení péče zatím nehrozí, jenom 
v  Rokycanech jsme snížili počet lůžek 
akutní interny ze 40 na 30. Zároveň ale bu-
deme nově provozovat v Rokycanské ne-
mocnici lůžka následné péče (tzv. LDN), 
takže kapacita nemocnice bude plně  
využita a lidé nepřijdou o práci. 

Jaký máte recept na problémy ve zdra-
votnictví?
Do zdravotnictví musí přijít především 
více peněz. Pokud mezinárodní srovná-
ní vyspělých států říká, že „máme velmi 
kvalitní zdravotnictví za málo peněz“ 
a my (politici) tomu nechceme naslou-
chat, je něco špatně. Jestli někdo chce 
tvrdit, že naše nemocnice jsou „černá 
díra“, nechť přijde, rádi mu poskytne-
me informace. Pokud bychom našim 
akutním nemocnicím v Klatovech, Do-
mažlicích, Stodu a Rokycanech nedáva-
li finanční příspěvek (letos 215 milionů 
korun), v krátkém čase by buď zanikly, 
nebo by významně omezily rozsah lůž-
kové péče, a to především v základních 
oborech, jako je interna, chirurgie a gy-
nekologie.

tyto základní obory jsou pro nemocnici 
ekonomicky nevýhodné?
Bohužel, máme stále nespravedlivé 
úhrady, kdy za stejný výkon jsou u růz-
ných nemocnic různé platby od zdra- 
votních pojišťoven. K  tomu přichází ne-
dostatek lékařů, které, pokud potřebu-
jeme, musíme zaplatit. Zdravotnictví 
existuje v  tržním prostředí, ale jenom 
v personální sféře, nikoliv vůči zdravot-
ním pojišťovnám. Jak je pro nemocnici 
ekonomicky „výhodná“ lůžková inter-
na, je zřejmé nyní, kdy se s plzeňskými 

nemocnicemi dohadujeme, kdo převez-
me část pacientů z Rokycanska.

tržní principy ve zdravotnictví ne-
platí?
Platby od zdravotních pojišťoven jsou 
dané úhradovou vyhláškou. Zjednodu-
šeně řečeno, nemocnice v roce 2016 do-
stanou o 3 % více peněz než v loňském 
roce. Ale například v Klatovské nemoc-
nici mají již nyní o  15 % operací více 
než loni a  je obrovský nárůst pacientů 
v ambulancích. Ne všechna poskytnutá 
péče je pojišťovnou zaplacena. Pokud 
chceme ošetřit každého pacienta, ná-
klady musí nemocnici doplatit kraj.

Je cesta ke zlepšení?
Většinu trumfů v  ruce drží v  Praze: 
ministerstva (zdravotnictví a financí), 
zdravotní pojišťovny a  odborné spo-
lečnosti. Je jejich povinností jednat rychle 
a efektivně. My na krajské úrovni, po-
kud bude i nadále politická vůle, chce-
me ve finanční podpoře pokračovat. 
Nemáme v úmyslu nemocnice prodávat 
ani pronajímat. Zároveň máme ambici  
činit taková opatření, která naše nemoc-
nice změní v  silný konkurenceschopný 
celek. Chceme být pro pacienta kvalit- 
ním a  bezpečným poskytovatelem zdra-
votní péče a pro zaměstnance dobrou 
volbou.
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o NoVý kotel PožádAlo 1 531 lidí

O vyhlášený dotační titul byl velký zájem, proto byla výzva z důvodu vyčerpání finančních prostředků uzavřena dříve než stanovený 
termín jejího vyhlášení. Největší zájem měli obyvatelé Plzeňského kraje o tepelná čerpadla a kombinované kotle uhlí/biomasa, dále 
o kotle výhradně na uhlí, na biomasu a o kondenzační kotle na zemní plyn. Většina žadatelů byla z venkova a menších měst. 

V současné době probíhá administrace žádostí, první část dotací byla již schválena koncem března Radou Plzeňského kraje. 
Další žádosti budou průběžně předkládány ke schválení s tím, že nejpozději do konce května bude o všech rozhodnuto. Na 
podzim tohoto roku vyhlásí Plzeňský kraj druhou výzvu k podávání žádostí. Veškeré informace k připravovanému dotační-
mu titulu budou zveřejněny na webových stránkách Plzeňského kraje www.plzensky-kraj.cz. Potenciální zájemci o dotaci 
mohou také samozřejmě využít telefonickou či osobní konzultaci u administrátorek programu.

PlzeňSký krAJ VyhláSil 20. ledNA 2016 PrVNí VýzVu k PodáVáNí žádoStí V rámci tzV. „kotlíkoVých do-
tAcí“. V rámci této VýzVy Bylo PodáNo celkem 1 531 žádoStí zA 162 milioNů koruN. 

Sportovcem roku 2015 je brankář matúš kozáčik

„Chtěl bych poděkovat Plzeňskému kraji, městu Plzeň 
a klubu FC Viktoria Plzeň, kteří na našem úspěchu 
mají velkou zásluhu a neustále nás podporují a vy-
tváří pro nás podmínky. Bez toho bychom to ne-
zvládli a za to jim patří velké díky,“ uvedl při převze-
tí ceny Matúš Kozáčik. Na dotaz, jaké je jeho přání 
do budoucna, Matúš Kozáčik odpověděl: „Bylo by 
krásné, kdyby se nám podařilo slavit titul spolu s ho-
kejisty a házenkáři.“

Podobné přání vyjádřil ve své řeči také náměstek 
hejtmana Jiří Struček, který předával mimo jiné cenu 
také Martinu Strakovi, jež byl vybrán jako Plzeň-
ská sportovní legenda. Slavnostního předávání cen 
úspěšným sportovcům loňského roku se zúčastnila 
také náměstkyně hejtmana Zdeňka Lišková, radní 
Jaroslav Šobr a poslanec Parlamentu ČR a zastupi-
tel Plzeňského kraje Václav Votava. Anketu pořádal 
společně Deník, Plzeňská sportovní unie, město Plzeň 
a Plzeňský kraj.

Čerstvě korunovaným králem sportu v kraji je Matúš Kozáčik. 
Na snímku (zleva) spolu s radním Jaroslavem Šobrem (ČSSD) 
a náměstkem hejtmana Jiřím Stručkem (ČSSD).

ANketA NeJÚSPěšNěJší SPortoVec roku 2015 VyVrcholilA V PoNdělí 4. duBNA V měšťANSké Be-
Sedě V PlzNi. NA SPortoVNí trůN V PlzeňSkém krAJi uSedl BrANkář Fc ViktoriA Plzeň mAtÚš 
kozáčik, který VyStřídAl loňSkého Vítěze, GólmANA tAleNtu m.A.t. Plzeň rAdkA motlíkA.
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od doby naše-
ho posledního 
rozhovoru uběh-
la určitá doba, 
v rozpočtu na 
letošní rok kraj 
přál kultuře a pa-
mátkové péči. 
jak to aktuálně 
vypadá s rozdě-
lením dotací?
Byl jsem potě-

šen, jak velké množství žadatelů se le-
tos uchází o finanční podporu na kulturní 
akce. Na základě doporučení příslušné 
komise schválila Rada a Zastupitelstvo 
Plzeňského kraje podporu vybraným žá-
dostem. Výsledky mohou zájemci zhléd-
nout na portálu Plzeňského kraje. Co se 
týče tzv. mikrograntů na podporu menších 
akcí, nyní probíhá hodnocení dosud za-
slaných žádostí. Jelikož se jedná o pro-
gram průběžný, je možné do něj podávat 
žádosti do  1. srpna 2016.

to jsou dotace v oblasti kultury. a co 
památková péče?
V programu „Zachování a obnova kultur-
ních památek Plzeňského kraje“ došlo 

k výraznému navýšení ze 4 milionů na 
12 milionů korun. Komise mj. doporuči-
la podpořit obec Chotěšov maximální 
částkou 750 tisíc korun na náročnou  
obnovu kláštera v Chotěšově. Dalších 
1,2 milionů korun bylo rozděleno na 
stavby v památkových zónách a na 
stavby drobné architektury. 

s památkami částečně souvisí i váš 
projekt západočeské baroko. v ja-
kém je stádiu?
Byli jsme příjemně překvapeni množstvím 
kladných ohlasů na lednové zahájení pro-
jektu. V současné době pořadatelé připra-
vují Letní barokní festival navazující na  
„9 týdnů baroka“ pořádaný v rámci projektu 
Plzeň – EHMK 2015. Návštěvníci nebudou 
rozhodně zklamáni a při 6 velkých a cca 
30 menších akcích zažijí baroko oprav-
du všemi smysly. Zároveň odbor kultury 
intenzivně připravuje statut Centra baroka 
v Mariánské Týnici, na jehož otevření v po- 
lovině června zvu všechny zájemce.

jak to vypadá s čerpáním peněz z ev-
ropských fondů?
Naše organizace se zapojily do progra-
mu IROP a Cíl EÚS. Podány jsou již 

žádosti na revitalizaci Vodního hamru 
v Dobřívě a dostavbu východního ambitu 
v Mariánské Týnici. Ve výzvě „Muzea“ 
jsou připraveny projekty ZČG Adolf 
Loos a Plzeň, ZČM  žádá o vybudová-
ní Centra paleodiverzity v Rokycanech 
a Muzeum Šumavy Sušice na vybudo-
vání sklářského muzea v Kašperských 
Horách. Studijní a vědecká knihovna PK 
chce pak v rámci výzvy pro knihovny 
restaurovat staré tisky ze svých fondů. 
Plzeňský kraj se zavázal k předfinanco-
vání těchto projektů. Věřím, že tyto kva-
litní projekty získají podporu a dotace 
v požadované výši. 
 
letošní rok je též rokem panovníka 
karla iv. jak toto téma vnímá plzeňský 
kraj?
Plzeňský kraj se k oslavám připojil 
a prostřednictvím dotací podpoří vybra-
né akce. Chtěl bych všechny pozvat na 
karlovské oslavy 28. května na Radyni 
nebo 17. září v Rabštejně nad Střelou. 
Zapojila se i naše muzea, která chysta-
jí různé přednášky či výstavy. Aktuálně 
je to výstava o Otci vlasti v klatovském 
muzeu, kterou je možno navštívit do  
20. června.

rozhovor s jaroslavem Šobrem (čssD)
radním pro oblast kultury, památkové péče a neziskových organizací

Představujeme muzeum českého lesa v tachově
Regionální vlastivědné muzeum, za- 
ložené v roce 1954, je od roku 2003 pří-
spěvkovou organizací Plzeňského kraje. 
Kromě expozice zaměřené na historii 
okresu, národopis nebo umění stojí 
určitě za to navštívit muzeum pro jeho 
přírodovědnou expozici, poznáte zde 
nejen jedinečnou přírodu Českého lesa, 
ale navíc ve dvou teráriích od dubna do 
října můžete pozorovat, jak žije několik 
žabek (kuňky žlutobřiché), kterých si 
v živé přírodě nemusíte ani všimnout. 

Zvláštností je také tzv. zelená stezka 
složená z  exponátů, které vás vyzýva-
jí, abyste se jich dotýkali nebo si hráli. 
Můžete si tak složit ze střepů nádobu, 
hrát puzzle nebo zkusit, jak se ve škole 
psalo na břidlicovou tabulku. V  muzeu 
v Tachově se snaží stále vylepšovat svou 
nabídku. V současnosti připravují ve spo- 
lupráci se ZČU Plzeň a  muzeem ve 
Weidenu příhraniční projekt, jehož vý-
sledkem bude v  roce 2018 otevřená 
virtuální expozice historie 2. poloviny  
20. století v tomto příhraničním regionu. Muzeum sídlí v areálu bývalého františkánského kláštera.



tachovskou krajinou na kole 
a na degustaci dobrého piva
jaro je tu! vyDejme se s chutí Do příroDy na kole a rozhléDněme se Do kraje z výŠek rozhleDen. 
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Nádherný výhled, kterému nelze odolat, 
skýtá elegantní ocelová rozhledna ve 
tvaru přesýpacích hodin „rozhledna 
tachov vysoká“ (na snímku).  Po vy-
stoupání 144 schodů se ve výšce 25,2 
metrů jako na dlani rozprostírá pohled 
na Šumavu, Český les, Přimdu, Dy-
leň, Sedmihoří a Slavkovský les. Tato 
tachovská rozhledna se ve 23. roční-
ku prestižní architektonické soutěže 
„Stavba roku 2015“ probojovala mezi 
třicet nejlepších staveb. Je volně pří-
stupná od dubna do září. K rozhledně 
vede také zelená TZT spojující Tachov 
a osadu Světce. Šlápněme do pedálů 
a pojeďme přes kopce, údolí, malebnou 
krajinou cyklotrasami a cyklostezkami 
směrem na Studánku, Lesnou až do 
Staré Knížecí Huti odkud se dostane-
me k rozhledně Havran. Lesy obklope-
ná bývalá vojenská hláska Havran stojí 
pouhých 100 metrů od hranice s Ně-
meckem. Tento architektonický unikát 
po náročné rekonstrukci dostal kobalto-
vě modrý nátěr a je nejvyšším bodem 
Tachovska (895 m). 

„Na vyhlídkovou plošinu vede 127 
průhledných roštových schodů. Je tedy 
po celou dobu stoupání, a i na vyhlídko-

vé plošině v 25 metrech, vidět pod vámi 
až dolů na zem, což je svým způsobem 
překvapivý a úžasný zážitek. Výhled 
nabízí nádherné panorama západních 

Čech, sousedního Bavorska, Šumavy, 
Slavkovského lesa a za opravdu dob-
ré viditelnosti dohlédneme až do Alp,“ 
s úsměvem dodává náměstek hejtmana 
Plzeňského kraje Jiří Struček.  

Do méně dostupných míst v Plzeň-
ském kraji dopraví cykloturisty pravidel-
né linky cyklobusů. Provoz zahájí 30. 
dubna tradiční Brdský cyklobus z Plzně 
do Příbrami, Cyklobus Český les z Plz-
ně do Bělé nad Radbuzou a Přimdy 
a také Cyklobus Mže, vedoucí z Plzně 
přes historická města Stříbro, Bor či Ta-
chov až do Staré Knížecí Huti v Českém 
lese. Ukončení provozu bude 28. září. 
Na Šumavě zahájí dopravu linky do Že-
lezné Rudy, Špičáku, Hojsovy Stráže, 
Prášil a krajská linka Sušice, Kašperské 
Hory, Kvilda 13. června a v provozu bu-
dou do 18. září 2016.

Po aktivně stráveném dni se můžeme 
z Tachovska zastavit v Plzni a uhasit 
žízeň dobrým pivem, na které zve třetí 
ročník festivalu „Pivnifest.cz“ do areálu 
bývalého DK Inwest  v Plzni ve dnech 6. 
až 8. května. Těšit se můžeme na de-
gustaci piv mnoha pivovarů, zajímavý 
a bohatý doprovodný program určený 
pro celou rodinu.

Den otevřených dveří v hospici 
sv. lazara v plzni se uskuteční 
v úterý 19. dubna 2016 od 10 do 
17 hodin.  „Provedeme vás po hos-
pici, zodpovíme vaše otázky týkající 
se zdravotní, sociální, psychologic-
ké i spirituální péče o naše pacienty 
a jejich rodiny. Ukážeme vám Kapli 
sv. Lazara, podívat se budete moci 
na krátké filmy na téma hospicové 
péče, fotografie z hospiců v zahrani-
čí i na dokumentární film, který o na-
šem hospici natočila režisérka Ljuba 
Václavová,“ zve k návštěvě Jarmila 
Neumannová z Hospice sv. Lazara. 
Hospic sídlí ve Sladkovského ulici 
66a (vchod z vnitrobloku), Plzeň – 
Slovany, zastávka trolejbusu č. 12 
Petrohrad. 

hospic sv. lazara 
se otevře veřejnosti
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Jedním z  dominantních témat, které 
se v  těchto diskusích objevují, je pro-
blematika zjednodušení strukturálních 
fondů EU a odstranění zbytečné byro-
kratické zátěže pro žadatele a příjemce 
podpory, souborně označované termí-
nem „simplifikace“. Významnou pod-
poru této snaze dala i sama komisařka 
pro regionální politiku Corina Cretu, 
která pro tento účel vytvořila pracovní 
skupinu tvořenou experty z  celé EU. 
Svůj nepřehlédnutelný příspěvek do de-
bat přidáme i my, a to prostřednictvím 
Petra Osvalda, který se stal zpravoda-
jem k tématu simplifikace za Výbor re-
gionů EU.

Jednou z nosných tezí Osvaldova stano-
viska je konstatování, že snaha o zjednodu-
šení nemá být pouze cílem pro příští pro-
gramové období, ale mělo by jít o základní 
princip provázející kontinuálně celý pro-
ces čerpání. Navíc některé postupy a me-
tody, které se do čerpání zavádějí, by měly 
být podrobovány zpětnému hodnocení, 

zda skutečně přinesly zamýšlené výsledky. 
Za snahu zjednodušit čerpání strukturál-
ních fondů rozhodně nemůžeme pova-
žovat zkrácení textů evropských nařízení 
– možná právě naopak, jasné stanovení 
jednotných evropských pravidel přinese 
méně zmatků při rozdílných interpreta-
cích v jednotlivých členských státech. 

Náměstek pro regionální rozvoj Ivo 
Grüner k  tomu dodává: „Maximálně 
podporujeme snahu Petra Osvalda o zvi-
ditelnění našich zkušeností na evropské 
půdě a jejich transformování do budoucí 
legislativy. Dali jsme mu k dispozici naše 
odborníky z  úřadu, kteří se s  problémy 
při čerpání fondů EU potýkají každý 
den. Jsem totiž jednoznačně přesvědčen, 
že snížení byrokracie je tou správnou 
cestou, která přinese užitek nejen pří-
jemcům podpory, ale všem. Jen tak totiž 
nastane skutečná soutěž v kvalitě projek-
tů, kdy podporu získá ten nejlepší projekt 
a nikoli ten, který nejlépe porazí úřední-
ho šimla!“  

zJedNodušeNí FoNdů eu 
BlýSkáNí NA lePší čASy?
Ještě JSme PlNě NeuzAVřeli čerPáNí ProStředků z FoNdů eu 
Pro oBdoBí 2007–2013, Ještě ANi PořádNě NezAčAlo čerPáNí 
ProStředků ze ProGrAmů Pro oBdoBí let 2014–2020 A V Bru-
Selu Se Již rozJíždí deBAty o tom, JAk Se tyto PeNíze Budou 
čerPAt Po roce 2020. Ale Je to oPrAVdu tAk A i tAkoVé PArA-
doxy PřiNáší FuNGoVáNí eVroPSké uNie.

Náměstek Ivo Grüner (ČSSD) spolu s Petrem Osvaldem (ČSSD), zpravodajem
k tématu simplifikace za Výbor regionů EU (zleva).

program 
česko-bavorské 

spolupráce 
pokračuje 

v minulém roce byl spuŠtěn 
nový program na poDporu 
přeshraniční spolupráce 
cíl eús česká republika – 
svoboDný stát bavorsko 
2014–2020, pro který bylo 
z fonDu pro regionální 
rozvoj na poDporu projek-
tů vyčleněno 103,4 milionů 
eur. program je určený 
pro spolufinancování pro-
jektů s jasným přeshranič-
ním DopaDem a s partnery 
z obou stran hranice. 

Tematicky je program rozdělený na 
čtyři prioritní osy – Výzkum, techno-
logický rozvoj a inovace, Ochrana 
životního prostředí a účinné využí-
vání zdrojů, Investice do dovedností 
a vzdělávání a Udržitelné sítě a in-
stitucionální spolupráce. Čeští i ba-
vorští partneři můžou žádat o dotaci 
z Evropského fondu pro regionální 
rozvoj ve výši až 85 % celkových 
způsobilých výdajů. Čeští žadatelé 
mají navíc nárok na 5% dotaci ze 
státního rozpočtu ČR. Výzva k před-
kládání projektů je průběžná, moni-
torovací výbor rozhodující o dota-
cích bude zasedat dvakrát ročně. 
Připravované projekty je možné 
konzultovat s pracovníky Odboru 
fondů a projektů EU Krajského 
úřadu Plzeňského kraje. „Doufám, 
že nový program naváže na úspě-
chy svého předchůdce, který patřil 
mezi tři nejúspěšnější ze všech  
52 přeshraničních programů Evrop-
ské unie. V období 2007 až 2013 
bylo podpořeno tři sta velkých pro-
jektů a dalších více než osm set 
v rámci takzvaných dispozičních 
fondů na podporu malých projektů 
s rozpočtem do 25 tisíc EUR“, říká 
náměstek hejtmana Ivo Grüner. 

Více informací o programu Cíl 
EÚS Česká republika – Svobodný 
stát Bavorsko 2014–2020 najdou 
zájemci na webu www.by-cz.eu, 
kde je ke stažení i Příručka pro čes-
ké žadatele se všemi přílohami. 
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hejtman ocenil práci pracovníků v sociálních službách
za vynikající práci v oblasti sociálních 
služeb v  březnu 2016 na krajském 
úřadě poděkoval hejtman Plzeňského 
kraje Václav šlajs vybraným pracov-
níkům sociálních služeb, organizací 
zřizovaných Plzeňským krajem.

Ocenění v podobě pamětní medaile, 
děkovného listu a drobný dar si převza-
lo celkem 23 pracovníků. Jsou to tito 
ocenění pracovníci: Ing. Jana Šejbová 
– DOZP Horní Bříza, Světla Tyrová – 
DOZP Horní Bříza, Ing. Dana Mitter-
bachová – DH Mirošov, Květa Salavová 
– DH Mirošov, Růžena Vlčková – DH 
Mirošov, Eva Peterková – DSS Liblín, 
Ivana Čechová – DSS Liblín, Bc. Jitka 
Vurmová – DKS Žinkovy, Marie Ba-
jerová – DKS Žinkovy, Jonas Grann 
– Domov pro seniory Vlčice, Blanka 
Nováková – CSS Stod, Věra Kissová – 
CSS Stod, Štěpánka Dvořáková – Dům 
seniorů Kdyně, Věra Peřinová – DSP 
Kralovice, Ivana Heinzlová – DOZP 
Milíře, Marie Matějková – CSS Tachov, 
Mgr. Linda Bolková – CSS Tachov, Mi-
lena Bozděchová – DOZP Bystřice nad 
Úhlavou, Alena Pöschlová – DOZP 
Bystřice nad Úhlavou, Danica Medve-
cová – CSS Domažlice, Jana Skalová – 
CSS Domažlice, Ing. Kateřina Šimková 
– DOZP Bystřice nad Úhlavou, Mgr. 
Petr Kounovský – DSS Liblín. 

Spolu s hejtmanem Václavem Šlajsem (ČSSD) předával ocenění také radní 
Zdeněk Honz (ČSSD).

výtvarná soutěž „můj život v pěstounské rodině“
Plzeňský kraj vyhlašuje pod záštitou člena Rady Plzeňského kraje pro oblast 
sociálních věcí Zdeňka Honze výtvarnou soutěž pro děti z pěstounských rodin 
s názvem „můj život v pěstounské rodině“. Bližší informace získají pěstoun-
ské rodiny na portálu kraje, který vzniká za účelem další propagace pěstoun-
ské péče, na adrese www.pestouni.plzensky-kraj.cz nebo u doprovázejících 
neziskových organizací. Vybrané soutěžní práce budou na podzim tohoto roku 
vystavené v prostorách Krajského úřadu Plzeňského kraje. Na vítěze jednotli-
vých kategorií čekají zajímavé ceny.

 

Financování sociálních služeb v Plzeňském kraji
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záchranka má nové vozy 
pro mimořáDné uDálosti
čtveřici zbrusu nových voziDel gaz gazterra pro mimořáDné 
uDálosti s hromaDným postižením osob uveDla začátkem března 
Do provozu zDravotnická záchranná služba plzeňského kraje.

Tři vozy slouží přímo pro zdravotnickou 
činnost v terénu, poslední pak pro týlové 
zabezpečení těchto mimořádných akcí. 
Vozidla byla umístěna na výjezdové 
základny Plzeň-Bory, Klatovy a Tachov. 
Odtud budou v případě potřeby vyjíždět 
k tzv. hromadným neštěstím. Nejčastěji 
se jedná o dopravní nehody autobusů 
a železniční neštěstí, může jít ale také 
o průmyslové havárie, přírodní katastro-
fy nebo teroristické útoky.

Vybavení vozidel je velmi široké. Jsou 
zde speciální kontejnery, kufry, batohy 
a brašny např. pro zajištění dýchacích cest, 
oxygenoterapii, zajištění vstupu do cévního 
řečiště nebo fixační pomůcky. Ve dvou kon-
tejnerech jsou pak nezbytné léky a v dal-
ších třech materiál pro ošetření různých 
poranění. Nechybí ani ochranné pomůcky 
pro biologická rizika či barvy pro označení 
stanovišť. Důležitým vybavením je i nafuko-
vací stan, který jsou záchranáři schopní po-
stavit a zprovoznit díky kompresoru během 
pěti minut a může sloužit jak pro technolo-
gické zázemí, tak jako provizorní ošetřovna. 

Pořízením zmíněných vozidel krajská 
zdravotnická záchranná služba, jejímž 
zřizovatelem je Plzeňský kraj, udělala 
velký krok kupředu v prevenci i prak-
tickém zajištění mimořádných událostí 
s větším počtem postižených.

Plzeň se vrací 
do plochodrážní extraligy
Po třech letech se příznivci ploché 
dráhy z Plzně a širokého okolí opět 
dočkali svého týmu v české nejvyš-
ší soutěži družstev. dne 16. dubna 
se od 15 hodin na plochodrážním 
stadionu na Borských polích v uni-
verzitní ulici představí v  1. kole  
extraligy nováček soutěže, spo-
lečný tým Pk Plzeň a  Autoklubu  
Březolupy. 
Základ domácího družstva tvoří 
osvědčení jezdci Michael Hádek, 
Jan Holub nejml., Zdeněk Simota, 
Martin Málek, Martin Gavenda 
a  Patrik Mikel jako junior. Soupe-
ři našeho družstva budou celky 
Olympu Praha, Zlaté přilby Pardu-
bice a Autoklubu Slaný. Závodu se 
zúčastní všichni jezdci nejužší do-
mácí špičky a  zároveň zahraniční 
akvizice jednotlivých klubů. I přes-
to věříme, že domácí jezdci budou 
představovat velmi silnou konkuren- 
ci. Mládež do 15 let má tradičně 
vstup na stadion zdarma. 

17redakce@plzensky-kraj.cz
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Jezdecká vystoupení 
ve středověkém duchu
Šermířské souboje

Středověký koňský turnaj
Historické tržiště

www.jkaris.cz

2. show s koňmi v Plzni

celým programem 
budou provázet:

::::: ::::::::::
a
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dívka roku 2016 je v Plzni již po dvacáté 
hlasujte pro dívku Plzeňského kraje!

   Semifinále Čech proběhne  
v neděli 22. května v Lionu 
v Černicích (vedle Genetiky)

  Soutěž pro dívky 13 až 15 let
  Charitativní akce
  Moderuje Lucie Křížková
  www.talent4you.cz
  FB: Dívka roku Plzeň
   Pro Dívku Plzeňského kraje 

bude možné hlasovat na  
www.plzensky-kraj.cz

Fotografie finalistek spolu 
s hráči juniorského INTEROBALU
– generálním partnerem 
letošního ročníku
Foto: Ivan Štefko

Soutěžní otázka na měsíc duben zní: 
kolikátý ročník soutěže regionální 
potravina Plzeňského kraje probíhá 
v roce 2016?

Správné odpovědi zasílejte do
24. 4. 2016 pod heslem „potravina“  
na adresu: Krajský úřad Plzeňského 
kraje, Odbor kancelář hejtmana, 
Škroupova 18, 306 13, Plzeň nebo 
na: redakce@plzensky-kraj.cz 

Soutěžíme o 3x prohlídku pivovaru 
Plzeňský Prazdroj pro 2 osoby.

Podmínky soutěže naleznete na  
www.plzensky-kraj.cz.

Správná odpověď z minulého čísla: 
Letos se uskuteční 29. ročník filmo-
vého festivalu Finále Plzeň.

Výherci z březnového čísla:
Tomáš Pexa, Plzeň 
Zdeněk Vaigl, Plzeň
Anna Brychcínová, Plzeň

Soutěžíme
s měsíčníkem

www.techmania.czwww.techmania.cz

Nový fi lm 
ve 3D Cinema!
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SLOVO OPOZICE
Kontroverzní retro rekreační zařízení Plzeňského kraje
Jedním z nejkontroverznějších rozhod-
nutí současného vedení Plzeňského kraje 
byl bezesporu nákup hotelu Malá Paříž na 
šumavském Špičáku za 14 milionů korun.  
O koupi rekreačního a ubytovacího zaří-
zení rozhodli zastupitelé ČSSD a KSČM 
koncem roku 2014. Nákup hotelu zdůvod-
ňovali potřebou nabídnout zaměstnan-
cům krajského úřadu a zaměstnancům 
krajských organizací příležitost k rekreaci 
a umožnit školám pořádat lyžařské kurzy 
a výlety na Šumavu. Zastupitelský klub 
ODS tuto transakci samozřejmě nepod-
pořil. Návrh jsme hodnotili negativně po 
ekonomické stránce, ale především jsme 
postrádali jeho smysl. Podle zastupitelů 
ODS není funkcí Plzeňského kraje zajiš-
ťovat rekreaci hrstce nejasným způsobem 
vybraných lidí, kteří se v Malé Paříži při 
nízké kapacitě 24 lůžek v objektu mohou 
vystřídat. Podle představ ČSSD a KSČM 
mají zaměstnanci kraje jezdit za odměnu 
do krajského hotelu. V době, kdy existu-
je tolik možností, jak trávit volné dny na 
řadě míst kdekoliv po kraji či republice, 
byl toto absurdní nápad, který je nyní bo-
hužel realizován. Způsobů, jak efektivněji 
motivovat zaměstnance, a současně je ne-

chat rozhodnout o tom, jak a kde budou 
trávit dovolenou, by přitom bylo mnoho. 
A pokud by chtěl kraj přispívat např. na 
lyžařské kurzy dětí z rodin, které si kurzy 
nemohou dovolit, měl by to dělat adresně, 
přispívat konkrétním rodinám. Není nut-
né vynakládat každoročně veřejné finance 
na provoz, údržbu a opravy budovy re-
kreačního zařízení. Pro představu, v roce 
2015 skončil hospodářský výsledek Malé 
Paříže v mínusu dva miliony korun a prů-
měrná obsazenost dosáhla 28 %. Vedení 
kraje argumentuje rozjezdovým rokem  
a pro letošní rok předpokládá ekonomiku 
a obsazenost příznivější. 

Po více než roce je evidentní, že krajský 
hotel je minimálně obsazený a prodělává. 
Potvrzuje se, že poptávka o tento druh trá-
vení volného času, připomínající překo-
naný koncept socialistické rekreace, není 
velký zájem. O tom, že taková zařízení 
jsou zbytečnou zátěží veřejných rozpočtů, 
potvrzují rozhodnutí státních organizací, 
které se v posledních letech rekreačních 
zařízení zbavují. Hejtmanství se rozhod-
lo utratit a utrácet miliony korun, které 
mohly být využity rozhodně efektivněji, 
např. na opravy krajských silnic, na zvýše-

ní kvality výu- 
ky na středních 
školách, do ob-
novy a rozvoje 
venkova nebo 
na zlepšení vy-
bavení nemoc-
nic a sociálních 
zařízení. Kraj by 
se měl přednost-
ně věnovat těmto 
oblastem, protože za ně nese odpovědnost.

Na únorovém Zastupitelstvu Plzeň-
ského kraje bohužel nebylo v souvislosti  
s tímto retro zařízením kraje odpovězeno 
na mnoho položených otázek. Nejen za-
stupitele, ale i obyvatele kraje, zajímá, ko-
lik se investovalo do stavebních úprav či 
nového vybavení hotelu, jaká je jeho obsa-
zenost apod. Myslím, že je legitimní, ptát 
se kolik jsou skutečné náklady na provoz 
zařízení, a požadovat odpovědi. Nakonec 
přeci, na dubnové jednání zastupitelstva je 
předkládána informativní zpráva o rekre-
ačním hotelu Malá Paříž.

Mgr. Jan Šašek (ODS)
zastupitel Plzeňského kraje 

a místostarosta města Rokycany

starostové mají stále jako prioritu infrastrukturní investice
Naprostá většina starostů a zástupců samo-
správ našeho kraje potvrzují, že stále jedno-
značnými prioritami obcí a měst jsou a ještě 
řadu let budou infrastrukturní investice. Ať 
už jsou to nové či rekonstruované vodovo-
dy a kanalizace, včetně koncového čištění 
splaškových vod, nebo výstavba či převáž-
ně rekonstrukce místních komunikací a ve-
řejných prostranství v obcích. Tyto investice 
jsou nejnáročnější jak po stránce svého pro-
jednání, přípravy a realizace, tak i po stránce 
finanční. A obce na tyto investice nemají do-
statečné finanční prostředky. A to zejména 
ty malé, kterých je v našem kraji naprostá 
většina. Proto je nutné a žádoucí, aby zde 
byly k dispozici i jiné možnosti finanční pod-
pory než z obecních rozpočtů. Myšleny jsou 
samozřejmě dotace a rovněž možnosti vyu-
žití nabízených bankovních produktů. Co se 
týká dotací státu a Evropské unie, tak zde 
je z pohledu měst a obcí velké zklamání.   
A kromě možnosti obce vzít si v dnešní 
době opravdu výhodný úvěr (což není jed-
noduché prosadit v zastupitelstvu žádné 
obce, byť obce jsou nejméně zadluženými 
subjekty veřejného práva v naší zemi), zde 
pak máme ještě možnosti podpory z roz-
počtu kraje, tedy našeho Plzeňského kraje.    

Náš opoziční klub TOP 09 a Starostové 
pro Plzeňský kraj byl prostřednictvím sa-
motného pana hejtmana přizván k diskusi 
nad prioritami rozpočtu kraje pro rok 2016. 
A naší asi největší prioritou bylo navýšení 
finančních prostředků pro malé obce nej-
důležitějšího dotačního titulu kraje, tedy 
Programu stabilizace a obnovy venkov-
ských oblastí. A to tak, aby byly v co nej-
větší míře pokryty potřeby těch nejmen-
ších obcí našeho kraje do infrastruktury  
a majetku obcí, na jeho opravu, rekon-
strukci či novou výstavbu. Je jistě dobré, že 
program byl výrazně navýšen.  A již zveřej-
něný zájem obcí o program ze strany obcí 
přesahuje možnosti oněch schválených 
100 milionů korun. Další naší prioritou byl 
dotační titul vodohospodářských investic 
pro obce a města. I zde došlo k významné-
mu navýšení dotačního titulu, i když naše 
představa je ještě větší. Je pozitivní, že  
i z jiných oblastí byla rovněž na náš popud 
navýšena například i větší finanční podpo-
ra kraje stálým kulturním a společenským 
akcím ve venkovském prostoru našeho 
kraje, jako jsou například Haydnovy hu-
dební slavnosti, Chodské slavnosti či festi-
val filmů pro děti a mládež Juniorfest. I tyto 

podpory jsou pro 
kraj a jeho oby-
vatele důležité.

Jsme si vě-
domi, že kraj 
má své vlastní 
majetky, o které 
se musí starat  
a nemůže suplo-
vat řádově větší 
dotační možnos-
ti státu či unie. Z pohledu našeho typicky 
venkovského kraje je ale dotační podpora 
malých venkovských obcí či obecně živo-
ta na venkově z krajského rozpočtu důle-
žitá. Měla by být zcela jasně definována 
a kontinuálně, dle finančních možností 
kraje, každoročně navyšována. A je jistě 
škoda, že takto větší podpora obcí z kraj-
ského rozpočtu nebyla po celé toto voleb-
ní období krajské samosprávy a razantně 
byla navýšena až v letošním roce, kdy 
mají být nové krajské volby.  Přesto dobře 
i za ni, naší prioritou pro nové volební ob-
dobí rozhodně zůstane. 

Marek Sýkora (TOP 09 a Starostové)
zastupitel Plzeňského kraje
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Přijďte ochutnat

a na farmářský trh nakoupit

ty nejlepší Regionální potraviny

z Plzeňského kraje

• slavnostní vyhlášení vítězů Regionální potravina 
Plzeňského kraje 2016, ochutnávky regionálních 
potravin, farmářský trh 

• Dětský soubor písní a tanců Jiskřička
• Michal Tučný revival Plzeň
• dobroty z Evropského regionu Dunaj – Vltava

Vstup zdarma!

Moderují a vaří šéfk uchaři
Filip Sajler a Ondřej Slanina

FESTIVAL REGIONÁLNÍCH POTRAVIN 
PLZEŇSKÉHO KRAJE 2016
pátek 29. dubna 2016 | 11–17 hod.
nádvoří Plzeňského Prazdroje, Plzeň
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